
که  عزیزی  خداداد  پنجشنبه  روز  ظهر  ]شهروند[ 
معمولا میانه ای با شبکه های اجتماعی ندارد، با انتشار 
یک استوری در واتس آپ خبر تلخی را مخابره کرد؛ خبری 
که حکایت از درگذشت متین قوسی فوتبالیست 16ساله 
بر اثر ابتلا به کرونا داشت. متین یکی از بااستعدادهایی 
بود که  سال گذشته در برنامه ستاره ساز شبکه سوم 
سیما نامش مطرح شد و در بین 10 فوتبالیست برتر این 
مسابقه تلویزیونی نیز قرار گرفت. خداداد که از آن مسابقه 
از  آشنایی داشت، اولین نفری  با متین و خانواده اش 
جامعه فوتبال بود که خبر مرگ او را شنید و با انتشار آن 
غمی بزرگ به این جامعه القا کرد. حالا درگذشت متین 
قوسی علاوه بر اینکه انبوهی از پیام های تسلیت بزرگان 
تشکیل  برای  دستاویزی  داشته،  همراه  به  را  فوتبال 
یک کمپین مجازی شده. بسیاری از مربیان، بازیکنان و 
اعضای کادر اجرایی باشگاه ها در روزهایی که هیچ کس 
به درخواست شان برای تعطیلی لیگ اهمیتی نمی دهند، 
با اشاره به مرگ این فوتبالیست جوان کمپین »کرونا1- 
فوتبال صفر« را راه انداختند و از حریرچی)معاون وزیر 
بهداشت( و سلطانی فر)وزیر ورزش( خواسته اند تا رأی 
به تعطیلی لیگ فوتبال بدهند. برای پیگیری ماجرای مرگ 
متین قوسی و حواشی ایجاد شده بعد از اعلام خبر فوت 
او با خداداد عزیزی همکلام شدیم که صحبت های جالبی 

در این خصوص دارد.

دلم برای پدر متین سوخت
اسطوره فوتبال ایران در پاسخ به این پرسش خبرنگار 
»شهروند« که چگونه از ماجرای مرگ متین قوسی باخبر 
شد، این طور توضیح داد: »من در ماه های رمضان معمولا 
ظهر  تا  سحری  خوردن  از  بعد  و  هستم  بیدار  سحر  تا 
می خوابم. روز پنجشنبه هم وقتی از خواب بیدار شدم، 
دیدم روی تلفن چند شماره غریبه افتاده که با من تماس 
گرفتند. به قسمت پیامک هایم که رفتم، دیدم یک نفر 
پیام داده: »من پدر متین قوسی هستم، متین فوت 
کرده است.« این پیام را که دیدم، شوکه شدم و سریعا با 
پدرش تماس گرفتم. بنده خدا او مثل ابر بهار گریه می کرد 
و اصلا حالم را تغییر داد.« خداداد صحبت هایش را در این 
خصوص این طور ادامه داد: »پدر متین می گفت پسرش 
5 صبح پنجشنبه به دلیل ابتلا به کرونا فوت کرده است. 
ظاهرا او مدتی خانه مادربزرگش بوده و خانواده اش کمی 
دیر متوجه بیماری اش شدند و نتوانستند کاری برای او 
انجام بدهند. البته او طی روزهای قبل از این اتفاق تلخ 
چندبار گفته که دل درد و تنگی نفس دارد اما انگار کسی 
جدی نگرفته و درنهایت این اتفاق غم انگیز رخ داده که 
جای تأسف است.« عزیزی درباره انتشار خبر فوت متین 
قوسی هم بیان کرد: »من اهل فضای مجازی نیستم اما از 
پدرش اجازه گرفتم تا متنی را در استوری واتس آپ بگذارم 
تا همه متوجه شوند و بقیه ماجرا را هم شما می دانید. 
واقعا دلم برای پدرش سوخت، تحمل اشک های او برایم 

سخت بود و امیدوارم خدا به خانواده متین صبر بدهد.«

متین کرونا نمی گرفت، فوتبالیست بزرگی می شد
خداداد در بخش دیگری از صحبت هایش به بیان 
روحیات متین قوسی و استعداد فوتبالی او پرداخت و 
گفت: »متین در تیم آقا فیروز)کریمی( بود. او فوتبالیست 
خوبی بود که به جمع 10نفر پایانی برنامه ستاره ساز هم راه 
پیدا کرد. یک بازیکن چپ پا و یک پسر دوست داشتنی که 

فکر می کنم اگر این اتفاق برایش نمی افتاد، فوتبالیست 
بزرگی می شد. همیشه پدرش کنار او بود و حمایتش 

می کرد و واقعا بابت این ضایعه ناراحتم.«

دوست ندارم هیچ  خانواده ای به خاطر لیگ داغدار 
شود

را  که همواره صریح صحبت هایش  خداداد عزیزی 
بیان می کند، در واکنش به ماجرای تشکیل کمپین از 
سوی فوتبالی ها برای تعطیلی لیگ با اشاره به فوت متین 
قوسی عنوان کرد: »موضوع اول درباره شروع لیگ این 
است که جان نه فقط متین قوسی بلکه هر آدمی ارزشش 
بالاتر از همه لیگ های دنیاست. درست است که فوتبال 
جذابیت های خودش را دارد و خیلی رقابت های دیدنی 
شکل می گیرد و من هم عاشق فوتبال هستم اما واقعا 
ارزش این را ندارد که حتی یک نفر هم از بابت برگزاری 
مسابقات به کرونا مبتلا شود. دیروز گریه های پدر متین 
حالم را بد کرد و دوست ندارم هیچ خانواده ای داغدار 
فرزندش شود. به همین خاطر لیگ باید تعطیل شود اما 

بحث اصلی چیز دیگری است.«

نباید از فوت یک پسربچه 16ساله سوءاستفاده کنیم
صحبت هایش  ادامه  در  ملبورن  حماسه ساز 
تعطیلی  به  را  قوسی  متین  مرگ  نباید  »ما  می گوید: 
لیگ برتر وصل کنیم. متین که در فوتبال کرونا نگرفته، 
شاید در جمع دوستانش یا جای دیگر مبتلا شده، پس 
نباید به این موضوع دامن بزنیم. متأسفانه عده ای در 
فوتبال سوار قایقی می شوند که فقط منافع خودشان را 
دنبال کنند. آنهایی که فوتبال را می چرخانند هم، دنبال 
سود خودشان هستند. اگر فوتبال برگزار شود هم، به 
نفع عده ای می شود. متأسفانه برخی الان از فوت متین 
سوءاستفاده می کنند و این واقعا اوج ناجوانمردی یک 
آدم است. واقعا فوت متین ربطی به لیگ برتر ندارد. من 
خودم اولین نفر خبر فوت متین را اعلام کردم، اما واقعا 
نباید از مرگ یک پسربچه 16ساله این طور سوءاستفاده 

شود.«

رفقایم این کمپین ناجوانمردانه را تمام کنند
به خداداد عزیزی گفتیم خیلی از افرادی که در این 
کمپین عضو شدند، از دوستان خودش هستند؛ او بیان 

کرد: »فرقی ندارد چه کسی این کار را انجام داده، حرف من 
همین است که متین پسر بسیار خوبی بود و حتی به 
و  لیگ برتر  به  راجع  اگر  که  می گویم  خودم  رفقای 
تعطیلی اش حرف می زنیم، بحث کارشناسی کنیم که به 
چه دلایلی لیگ نباید برگزار شود، نه اینکه از مرگ یک 
پسربچه مایه بگذاریم. من فکر می کنم پدر و مادر این 
جوان هم از اتفاقی که افتاده، ناراحت بشوند و از دوستانم 
در فوتبال می خواهم این ماجرا را تمام کنند؛ چراکه واقعا 
برگزاری یا لغو لیگ برتر ربطی به فوت متین قوسی ندارد.« 
خداداد عزیزی صحبت هایش را این طور به پایان برد: »من 
خودم هم مخالف برگزاری لیگ برتر هستم اما باید این 
مسأله را با دلیل و منطق اعلام کنیم. حتی اگر قرار به شروع 
نکات  رعایت  با  باید  هست،  هم  لیگ برتر  مسابقات 
بهداشتی باشد. آیا می توانیم این کار را انجام دهیم؟  خب 
فوتبالی ام  رفقای  از  بازهم  اما  کنیم.  شروع  بسم الله. 
می خواهم ماجرای فوت متین قوسی را ربطی به لیگ برتر و 

تعطیلی اش ندهند.« 
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واکنش

سوژه روز

از مرگ پسربچه 16ساله سوءاستفاده نشود
خداداد عزیزی در گفت وگو با »شهروند« با اشاره به فوت متین قوسی به دلیل ابتلا به کرونا اعلام کرد:  

شرط لازم برای برگزاری 
المپیک توکیو

شیوع ویروس باعث شد تا 
بازی های المپیک توکیو 

یک سال به تعویق بیفتد. از 
سویی تاکنون شمار مبتلایان 

به ویروس کرونا در توکیو بیش 
از 5 هزار نفر گزارش شده است. 

یوریکو کویکه، فرماندار توکیو 
اعلام کرد به دلیل میزبانی 

بازی های المپیک و پارالمپیک 
در سال آینده این نیاز وجود 

دارد که شمار مبتلایان کرونا به 
کمتر از ۲0 مورد در روز برسد. با 

توجه به شرایط موجود در توکیو 
حداقل تا سی ویکم می )یازدهم 

خرداد( وضع اضطراری وجود 
دارد که مردم را ترغیب می کند تا 

حد ممکن در خانه بمانند. 
همچنین بسیاری از مشاغل 

مجبور به تعطیلی شده اند. 
آژانس خبری Kyodo در گزارشی 

اعلام کرد کویکه در صحبت های 
خود تأکید کرده که داشتن   به 

طور متوسط   کمتر از ۲0 مورد 
جدید در هر روز به مدت یک 

هفته ازجمله معیارهایی است 
که باید قبل از رفع محدودیت ها 

برآورده شود. 

لیگ قهرمانان 40 تیمی 
می شود

AFC در برنامه خود برای افزایش 
تعداد تیم ها برای نسخه بعدی 

لیگ قهرمانان که برای 
نخستین بار به 40 تیم می رسد، 

مصمم است. تعداد تیم های 
شرکت کننده در لیگ قهرمانان 

آسیا ۲0۲1 برای نخستین بار به 
حدنصاب ۲7 تیم در غرب و 

همین تعداد در شرق و در 
مجموع به 54 تیم خواهد 

رسید، سپس با انجام پلی آف  
شرکت کننده های دور مقدماتی 

به 40 تیم در دو منطقه خواهد 
رسید. درحال حاضر لیگ 

قهرمانان آسیا مثل همتای 
اروپایی با حضور 3۲ تیم و در 

هشت گروه برگزار می شود که 16 
تیم از آنها در چهار گروه در قاره 

غربی و یک گروه در شرق تقسیم 
می شوند که با حضور تیم های 

جدید این گروه بندی تبدیل به 
پنج گروه در هر منطقه خواهد 

شد. جالب است بدانید با 
وجود افزایش هشت تیم به 

این رقابت ها، تعداد 
سهمیه های ایران همچنان ۲+۲ 

خواهد ماند. 

کلافگی مدال آوران از تعطیلی  طولانی

 صادر نشدن مجوز فعالیت  رشته های مهم المپیکی
صدای اعتراض ورزشکاران را بلند کرده است

]شهروند[ با وجود سیر صعودی که این روزها تعداد مبتلایان به کرونا گرفته، ستاد 
کرونا در ورزش قصد دارد به صورت مرحله ای فعالیت رشته های ورزشی را آزاد اعلام کند. 
بعد از اینکه چند روز قبل این ستاد برای فعالیت 17 رشته ورزشی فقط در شهرهایی که 
با وضع سفید مجوز داده بود، روز پنجشنبه در تصمیمی جدید فعالیت 30 رشته ورزشی 
انفرادی را در سراسر کشور آزاد اعلام کرد. با این حال هنوز هم برخی از رشته ها، به ویژه 

رشته های مدال آور ایران در المپیک در انتظار صدور مجوز هستند.

30 رشته ای که مجوز گرفتند
دوومیدانی،  انفرادی،  قایقرانی  بدمینتون،  وزنه برداری،  تنیس  روی  میز،  تنیس، 
اسکیت، بولینگ، تیراندازی، تیراندازی با کمان، سوارکاری، اتومبیلرانی و موتورسواری، 
فکری،  بازی های  پیاده روی،  اسکی،  جهت یابی،  گلف،  کوهنوردی،  دوچرخه سواری، 
طناب زنی، ورزش های طبیعی، ماهیگیری ورزشی، فریزبی، یوگا، ورزش تفریحی مهارت 
فردی، ورزش آمادگی جسمانی فدراسیون ورزش های همگانی، غواصی، دارت، پتانگ 
و شطرنج رشته های ورزشی هستند که مجوز فعالیت آنها توسط ستاد مبارزه با کرونا در 
ورزش صادر شده است. در واقع از همین امروز فدراسیون هایی همچون وزنه برداری، 
قایقرانی، تنیس روی میز و... می توانند با رعایت پروتکل های بهداشتی اردوهای تیم های 
ملی را آغاز کنند. البته درباره باشگاه های ورزشی عنوان شده که قبل از شروع فعالیت باید در 

سامانه وزارت بهداشت ثبت نام کنند تا نظارت کاملی روی فعالیت آنها صورت بگیرد. 

رشته های گروهی و مبارزه ای همچنان در صف
همچنان  انفرادی  رشته های  از  تعدادی  فعالیت  برای  مجوز  صدور  وجود  با 

ورزش های مبارزه ای جایی در میان این رشته ها ندارند. کشتی، کاراته، تکواندو، جودو 
و... که مسابقات شان به صورت انفرادی برگزار می شود،  اما دو ورزشکار باید با یکدیگر 
مبارزه کنند و درگیر باشند، همچنان مجوز فعالیت ندارند. جدا از این، رشته های گروهی 
هم که به نظر می رسد در رده آخر این صف قرار داشته باشند. شاید رشته ای مثل 
والیبال با توجه به برخورد نداشتن بین بازیکنان بتواند زودتر مجوز فعالیت بگیرد، اما 

بسکتبال،  هندبال و فوتبال همچنان در انتظار خواهند بود. 

وضعیت نگران کننده المپیکی ها
با وجود تعویق یک ساله المپیک، تعطیلی تقریبا سه ماهه اردوی ورزشکاران 
المپیکی ایران نگرانی های زیادی را برای مربیان و فدراسیون به وجود آورده است. 
برخی از سرمربیان تیم های ملی بارها درخواست دادند شرایط برای ورزشکاران درجه 
یک به ویژه المپیکی ها در یک محیط قرنطینه از سوی وزارت ورزش و کمیته ملی 
المپیک فراهم شود، اما فعلا که خبری از چنین اقدامی نیست. چندی پیش رئیس 
کمیته ملی المپیک از تلاش برای انتقال تجهیزات به خانه ورزشکاران و برگزاری اردو 
درحالت قرنطینه خبر داده بود،  اما همچنان ورزشکاران با ورزش در خانه تمرینات 
خود را پیگیری می کنند. فرهادیان، رئیس سازمان تیم های ملی تکواندو، نگرانی 
می کند:  بیان  شکل  این  به  را  اردوها  تعطیلی  از  رشته  این  ملی پوشان  و  مربی 
»پیش بینی ما برگزاری اردوها از نیمه دوم خردادماه بود، اما طبیعتا ما منتظر ابلاغ 
وزارت ورزش و ستاد ملی مبارزه با کرونا هستیم. البته تلاش می کنیم در اولین 
فرصت با رعایت شرایط لازم اردوها را برگزار کنیم. فکر می کنم تعطیلی بیش از این 
خیلی مطلوب نباشد. در روزهای گذشته با عسکری، سرمربی تیم ملی که صحبت 
کردم، ایشان نیز برگزاری اردوها را ضروری می دانست و بچه ها نیز این خواسته را دارند 
که ما بتوانیم با رعایت شرایط اردوها را هرچه زودتر برگزار کنیم.« به نظر می رسد اگر 
همین امروز هم تمرینات ورزشکاران به شکل سابق و درون اردو آغاز شود، بازهم 
چندماه زمان می برد تا ملی پوشان بتوانند به آمادگی سابق خود بازگردند. این یک 

اتفاق نگران کننده برای ورزش ایران در  سال المپیک به شمار می رود. 

وزارت بهداشت نرمش نشان داد، سازمان لیگ برنامه ریخت

ع لیگ فوتبال چرخش 180 درجه ای به سمت شرو
]شهروند[ اظهارنظر رسمی مدیران وزارت ورزش و سازمان لیگ در روزهای گذشته تمام 
ابهامات اخیر درباره از سرگیری مسابقات لیگ برتر را برطرف کرد و مشخص شد که اراده 
مسئولان این است که مسابقات را به پایان برسانند. البته این اقدام با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی نهایی خواهد شد و تمام برنامه های تمرینی و مسابقات تیم ها نیز 
بدون حضور تماشاگر انجام می شود و به صورت مداوم قرار است از اعضای تیم های 
مختلف تست کرونا گرفته شود. اخیرا طبق مصوبه ستاد مبارزه با کرونا و مذاکراتی که بین 
انفرادی مثل  بازگشایی ۲9 ورزش  انجام شد، مجوز  وزارت ورزش  و  وزارت بهداشت 
دوومیدانی، تیراندازی، وزنه برداری و... صادر شد. تصمیم گیری درباره مسابقات لیگ 
فوتبال اما به شنبه ۲7 اردیبهشت 1399 یعنی امروز موکول شد. البته ایرج حریرچی تلویحا 
از سرگیری بازی ها را تأیید کرده و گفته بود: »در چند روز آینده، سه هفته به تیم ها برای تمرین 
فرصت داده می شود و پس از آن طبق برنامه ای که سازمان لیگ تعیین می کند، در 45روز و 
با فاصله هر 5روز یک بار 9 هفته باقی مانده مسابقات لیگ برتر برگزار خواهد شد و پس از آن 
تیم ها هم آماده شرکت در لیگ قهرمانان آسیا و تیم ملی ایران مهیای حضور در مقدماتی 
جام جهانی می شود. همچنین سهیل مهدی، سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ از 
اراده جدی مسئولان فوتبال برای به پایان رساندن مسابقات لیگ خبر داد. البته مهم ترین 
بخش اظهارات این مقام مسئول فوتبالی اعلام رسمی خبر تعیین قهرمان و تیم های 
سقوط کننده درصورت تعطیل شدن مسابقات لیگ برتر بود. او به دنبال اعتراض  جمعی 
باشگاه ها برای برگزارنشدن مسابقات واکنش جالبی نشان داد و گفت: »ما نمی توانیم 
مسابقات را بدون تعیین قهرمان و تیم های سقوط کننده و سهمیه های آسیایی تعطیل 
کنیم. اگر شرایط شیوع ویروس کرونا به شکلی بود که نتوانیم بازی ها را به اتمام برسانیم، 
قطعا با توجه به شرایط جدول و مطابق با نظر فیفا تیم های قهرمان و سقوط کننده را 
مشخص خواهیم کرد.« این اظهارنظر، البته با توجه به شانس بسیار زیاد چند باشگاه برای 
گرفتن سهمیه و درگیری چند تیم برای سقوط به دسته پایین تر،  این اتحاد و فشار برای 
تعطیلی لیگ برتر را کمتر خواهد کرد؛ چون بسیاری از تیم ها به دنبال این هستند با تعطیلی 
مسابقات نه قهرمان مشخص شود و نه تیمی به لیگ یک سقوط کند. پس این تصمیم 

سازمان لیگ قطعا باعث تغییر نظر بسیاری از باشگاه ها خواهد شد. 

ح ادامه لیگ را تحریم کردند باشگاه های مطر

ع کالچو، ایتالیا را به هم ریخت شایعه شرو
]شهروند[ مسئولان فوتبال ایتالیا تصمیم قطعی خود را برای ازسرگیری مسابقات 
سری آ ایتالیا و به پایان رساندن مسابقات گرفته  اند. به این ترتیب قرار است از سیزدهم 
جولای )بیست وچهارم خرداد( بازی ها شروع شود و تیم ها هم تمرینات آماده سازی خود را 
آغاز خواهند کرد. البته مسئولان فوتبال ایتالیا همچنان درحال برگزاری جلسات متعدد 
برای بررسی شرایط هستند و پروتکل بهداشتی خاصی هم برای شروع تمرینات و پس از آن 
مسابقات آماده  و به باشگاه ها ابلاغ کرده اند. در این پروتکل آمده است که اگر یکی از 
اعضای تیم ها به ویروس کرونا مبتلاشود، تمام تیم باید قرنطینه شوند. این دستور نه تنها 
ریسک ناتمام ماندن مسابقات را بالا می برد، بلکه با مخالفت جدی اتحادیه بازیکنان و چند 
باشگاه هم روبه رو شده است. اتحادیه بازیکنان با اغلب باشگاه های سری آ جلسه ای 
برگزار کرده تا پروتکل دولت ایتالیا برای بازگشت فوتبال را که به فدراسیون ارجاع شده 
است، بررسی کنند. به دنبال همین رایزنی ها دیروز رسانه های ایتالیایی خبردادند که 9 
باشگاه حاضر در سری آ مخالفت خود را با پروتکل بهداشتی تعیین شده اعلام کرده  اند. 
به طور مثال باشگاه اینترمیلان این پروتکل را غیرقابل اجرا دانسته و تهدید کرده است که 
اگر در قوانین تغییراتی ایجاد نشود، دوشنبه تمرینات خود را از سر نمی گیرند، حتی در 
مسابقات هم شرکت نمی کنند. به دنبال این اقدام اینترمیلان،  باشگاه ناپولی و چند 
باشگاه  دیگر هم به این اعتراض سراسری پیوستند و خواستار مذاکره دوباره با فدراسیون 
فوتبال و دولت ایتالیا شدند. اخیرا به دنبال اعلام تاریخ رسمی شروع دوباره مسابقات، 
وزارت بهداشت ایتالیا در بیانیه ای رسمی تأکید کرد در صورت شروع بازی ها اگر در ایام کرونا 
یک بازیکن در جریان برگزاری لیگ تست کرونایش مثبت شود،  بی درنگ مسابقات را به 
حالت تعلیق درمی آورند. البته بد نیست بدانید باشگاه های ایتالیایی به دنبال این هستند 
که با تغییر قوانین و پروتکل ها شرایط به نحوی پیش برود که اگر یک نفر از بازیکنان یک تیم 
به کرونا مبتلا شد، فقط همان فرد به قرنطینه برود و از بقیه اعضای تیم آزمایش گرفته شود 
و درنهایت قانون قرنطینه شدن تمام تیم به مدت 15 روز لغو شود. حالا باید منتظر ماند و 
دید که بحث کناره گیری برخی تیم ها از ادامه رقابت های سری آ تا چه میزان جدی خواهد بود 

و اینکه فدراسیون فوتبال ایتالیا چه واکنشی به این موضوع نشان خواهد داد. 

دورهمی استقلالی ها، سوژه جدید روزهای کرونایی
انتشار تصویری از سوی مهدی قائدی در توییتر در روزهایی که مسابقات و 
تمرینات فوتبال به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل شده است، به سوژه ای برای 
کاربران اجتماعی تبدیل شد. در این تصویر وریا غفوری و آرش رضاوند، دو بازیکن دیگر 
بلژیک هم دیده  ایرانی تیم شالروای  لژیونر  استقلال و همچنین علی قلی زاده، 
می شوند. قلی زاده بعد از تعطیلی لیگ بلژیک تصمیم گرفت برای دیدن خانواده اش 
به ایران بیاید. او که قبل از لژیونرشدنش در آستانه حضور در استقلال قرار داشت، در 
این تصویر کنار استقلالی ها دیده می شود. رعایت نکردن فاصله اجتماعی در این 

تصویر، مورد انتقاد برخی از کابران قرار گرفته است. 
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